
  جواد محرمي 
س�يد محمدعلي صدرنيا متولد 69 است و تقريباً 
از س�ال 89 به طور جدي در حوزه رس�انه فعاليت 
حرفه اي داشته است. او از سال 1391 شروع به توليد 
مس�تند كرد و اين چند س�ال تقريباً هر سال يك 
مستند توليد كرده است. امسال هم آخرين مستند 
او تهران- دمش�ق بود ك�ه به جش�نواره عمار راه 
يافت و جوايزي نيز از اين رويداد هنري كسب كرد؛ 
اثري كه مي رود تا براي اكران عمومي آماده شود.

    
صدري نيا در گفت وگو با »جوان« درباره دغدغه ساخت 
اين مستند گفت: شايد درباره جنگ سوريه مستند هاي 
زيادي توليد شده باشد اما هركدام از اين مستند ها سراغ 
خط مقدم و خود جن��گ، عمليات ه��ا و روايت زندگي 
مدافعان حرم رفته اند. در اي��ن ميان يك روايتي مغفول 
مانده و آن روايت پشت جنگ است. روايت اجتماعي از 
پشت جنگ كه بنشيند پاي صحبت مردم كه چطور فكر 
مي كنند. مردم 7سال پيش چطور فكر مي كردند و چه 
شد كه درحقيقت اين جنگ شروع شد، با چه زمينه هايي 
و بعد اينكه اين 7 سال چطور گذشت و حالا اوضاع سوريه 

بعد از اين مدت در چه نقطه اي قرار دارد. 
اين فيلمساز معتقد است شايد اين موضوع بايد زود تر 
از اينها گفته مي شد. تجربه مهمي اتفاق افتاده است. 
در يكي از كشورهاي منطقه يك برنامه اي پياده شده 
است كه دانس��تن آن يك تجربه مهم و تاريخي براي 
همه نس��ل هاي مردم چه در ايران و چ��ه در منطقه 
است. شايد با خيلي از مردم كه صحبت كنيم تصوير 
دقيقي از اينكه چه ش��د اين جنگ در س��وريه شروع 
ش��د، نداشته باش��ند. تصور اين باش��د كه گروه هاي 
تكفيري صرفاً يكسري نيروهاي خارجي بودند كه از 
بيرون آمدند و مردم يك طرف بودند و تكفيري ها يك 
طرف و اين اتفاقات رقم خ��ورد. در صورتي كه به هر 
حال يك بخشي از مردم همراهي دارند با اين گروه ها 
يك شكافي در جامعه سوري به وجود مي آيد كه اين 
اختلاف ها و شكاف ها زمينه ساز اين ماجرا ها مي شود 
و بايد از اين پروژه ايجاد شكاف و پروژه ايجاد اختلاف 
داخلي در سوريه مي گفتيم و آن روايت را از زبان خود 
مردم نقل مي كرديم. پس بخشي از ماجرا در سوريه و 

بخشي ديگر هم در ايران روايت مي شود. 
صدري نيا در پاسخ به اين س��ؤال كه اين سوژه چطور 
به ذهنتان خطور كرد و چطور ش��د كه از اين زاويه به 
موضوع جبهه مقاومت نگاه كرديد، توضيح مي دهد: با 

مجموع دوستان اتاق فكرمان در اين مستند كه از سال 
گذشته بحث مي كرديم صحبت همين بود كه شايد از 
زاويه هاي ديگر به بحث سوريه پرداخته شده اما اين 
روايت اجتماعي ثبت نشده اس��ت و به خاطر اهميت 
اين ماجرا و مغفول بودنش به سراغش رفتيم. به نظرم 

رسيد هرچند دير ولي بايد اين روايت را منتقل كرد. 
برگزيده جشنواره عمار درباره اينكه چقدر كار توليد 
اين مس��تند از پژوهش تا پايان تدوين طول كش��يد 
عنوان كرد: بخش هاي سوريه مستند در تيرماه سال 
1396 فيلمبرداري شده است و بخشي از پژوهش به 
قبل از سفر به سوريه و بخشي به بعد از سفر اختصاص 
دارد. بخش هايي به ايران مرتبط بوده كه به بعد از دي 
ماه پارسال مرتبط مي شود و تدوين كار تقريباً تا حدود 
يك ماه پيش طول كشيد و هنوز هم تغييرات اندكي 
خواهد داشت تا از اواسط بهمن ماه عرضه عمومي آن 

آغاز شود. 
وي درباره سختي هاي س��اخت مستند هم مي گويد: 
طبيعتاً فيلمسازي  در يك كش��ور جنگزده كه برخي 
مناطق آن دس��ت دولت و بخش هايي هم  در دس��ت 
گروه  هاي ديگر اس��ت، كار آساني نيس��ت. بعضاً وارد 
شهر حلب مي شديم بخشي در دست گروهي و بخشي 
در دس��ت گروه ديگر بود. به هر حال هماهنگي ها هم 
يك كمي سخت تر مي شود و همين كه خيلي وقت ها 
مدت زمان فيلمبرداري تان دس��ت خودتان نيست و 
محدوديت هايي در توليد مس��تند داريد كه ما تلاش 
مي كرديم با وجود همه اين مس��ائل و در نظر گرفتن 
شرايط بتوانيم اين روايت را درست ضبط و ثبت كنيم. 
صدري نيا درباره بازخورد ها در جش��نواره عمار نيز به 

اين نكته اشاره كرد كه الحمدلله در اين اكران ابتدايي 
بازخورد ها خوب بود. يعني نقد ها و نقطه نظرات خوب 
بود. خيلي از آنها كه ديدند و يادداشت نوشتند به اين 
اشاره داشتند كه مس��تند حرف روز دارد و حرفش به 
درد امروز جامعه ايراني مي خورد البته نقدهايي هم به 
كار بود كه بايد به اين نقد ها توجه كنيم تا از چند هفته 
ديگر كه عرضه عمومي مي ش��ود بدون ايراد و اشكال 

منتشر شود. 
اين فيلمساز درباره نامگذاري مستند مي گويد : اين اثر 
سفرنامه اي را دنبال مي كند كه ميان تهران و دمشق در 
گذار است و اين موازي بودن داستان با پروژه اي كه در 
ايران و در سوريه به صورت موازي دارد اتفاق مي افتد 
براي ما اهميت داشت. روزي در سوريه و امروز تلاش 
مي كنند اين پروژه را در ايران پياده كنند. پروژه ايجاد 
اختلافات داخلي و گسست هاي اجتماعي و به خاطر 
اين دو وجه اس��م مستند تهران- دمش��ق نام گرفت. 
درباره توليد كار سعي كرديم كه با همه محدوديت ها 
به آنچه در ذهن داشتيم نزديك باشد وليكن بايد كمي 
جلو تر برويم و روزي كه شايد خستگي از تن بچه هاي 
توليدكننده دربيايد آن روزي است كه اين مستند به 
صورت خوبي اكران و ديده شود. هر كسي كه ايران را 
دوست دارد و فقط در همين يك نقطه با هم اشتراك 
داريم با ه��ر عقيده و اختلاف نظر سياس��ي مي تواند 
مخاطب مس��تند تهران- دمشق باش��د و هشدار اين 
مستند را بشنود و ببيند كه چه اتفاقي دارد در جامعه 

ايراني مي افتد. 
صدري نيا درباره ويژگي هاي شاخص مستند تهران- 
دمش��ق، توضيح می دهد: چندوجهي شدن ماجراي 
جنگ سوريه شايد كمي نوع نوشتن سناريو را پيچيده 
و س��خت مي كرد اما آنچه در اين زم��ان اهميت دارد 
نحوه اكران مستند اس��ت. بعضاً دوستان مختلف كه 
خبرهاي تهران- دمشق را مي شنوند از ما مي پرسند 
كه از چه طريق مي توانند مس��تند را ببينند يا اكران 
كنند. ما الان در سايت »اكران نت دات  آي آر« براي 
اكران هاي مستند ثبت نام مي كنيم و تا الان كه هنوز 
شايد هيچ فضاي خبري براي مستند نداشتيم و چند 
اكران ابتدايي بيشتر نداش��ته بيش از 70 درخواست 
اكران ثبت شده است و كس��اني كه درخواست دارند 
مي توانند آن را ثبت كنند و از نيمه بهمن ماه ان شاءالله 
اكران ها را آغاز مي كنيم و فكر مي كنم كه به اميد خدا 
بتوانيم در يك فضاي خوب اين مستند را در سرتاسر 

كشور اكران كنيم.

چطور يك شف و سرآشپز شديد؟ شايد خيلی ها 
فکر كنند آشپزی كار خيلی سختی نيست.

سال 1960 در شهر مس شمال فرانسه متولد شدم و در 
شهر ورساي نزديك پاريس بزرگ شدم. پدرم ارتشي است. 
من هم به ارتش رفتم. مادرب��زرگ و مادرم خيلي خوب 
آشپزي مي كردند. از آنها به صورت تجربي و با تمرين زياد 
آش��پزي ياد گرفتم و به تدريج در اين حرفه مهارت پيدا 
كردم و همه شخصيتم در اين مسير شكل گرفت تا اينكه 
به جاي يك فرد نظامي، آش��پز ش��دم. در لوكزامبورگ، 
بلژيك، آلمان و فرانس��ه به عنوان سرآش��پز كار كرده ام. 
در لوكزامبورگ در آشپزخانه دولتي كار مي كردم و مدير 
آشپزخانه اي در يكي از بانك هاي بزرگ لوكزامبورگ بودم. 
در حال حاضر هم با سرآشپزها و رستوران هاي بزرگ اروپا 
در ارتباط كاري هستم. خيلي سخت كار  كردم تا مهارت 
پيدا كنم. مردم غذاهايم را دوس��ت دارند و همين انگيزه 
بيشتري به من داده است. البته همچنان در حال يادگيري 

هستم و دوست دارم آشپزي ياد بگيرم. 
استادي هم در طول اين سال ها داشتيد؟

بر اثر تجربه، علاقه و تمرين كار را ياد گرفتم. يكس��ري 
تكنيك هاي آشپزي را نزد اس��تادان بزرگي آموختم كه 
ژوپ پوش��ان بزرگ ترين آنها بود. در ايران هم از سامان 
گلريز و ابوالحس��ني براي آموزش غذاهاي ايراني كمك 
گرفتم. س��ال هاي زيادي صرف يادگيري كردم. جالب 
اين اس��ت كس��اني كه براي آموزش پيش من مي آيند 
مي خواهند دو ساله آش��پزي را خوب ياد بگيرند. من به 
آنها مي گويم وقتي شما آشپز خوبي مي شويد كه بتوانيد 
غذاها را بچش��يد و حس كنيد. تنها پخت مهم نيس��ت 
بايد غذاهاي منطقه اي را بشناسيد و تهيه كنيد اين هم 
به سادگي و در كوتاه مدت امكان ندارد. شايد تقريباً 15 
سال طول بكشد چون نياز به صبر و حوصله داريد تا آشپز 

حرفه اي شويد. 
چطور ش�د در تلويزيون به عنوان سرآشپز و 

داور حضور پيدا كرديد؟
ابتدا به عنوان مش��اور و مدرس آش��پزي بودم تا اينكه به 
واسطه س��امان گلريز كه از دوس��تان صميمي من است 
به تلويزيون و برنامه »دس��تپخت« رفتم. دو سال اجراي 
تلويزيوني داشتم. اتفاق خيلي خوبي بود. اين باعث شد تا 
به صورت حرفه اي آموزش بدهم. بعد از آن در كنفرانس ها 
و برنامه هاي مختلف آشپزي ازجمله مشهد براي سميناري 

مختص به آشپزهاي ملل دعوت شدم. 
با توجه به اينکه سرآشپز هستيد در خانه هم 

آشپزي مي كنيد؟
همسرم خيلي خوب آشپزي مي كند. همه غذاهاي ايراني را 
بلد است. پنج روز در هفته را من و دو روز ديگر را او آشپزي 
مي كند. غذاهاي ما ساده، ولي با طعم خوبي است. به دنبال 

پخت و تهيه غذاهاي پيچيده و پرتجمل نيستيم. 
چه شيوه هاي آشپزي را دنبال مي كنيد؟

در آشپزي چهار شيوه مشخص وجود دارد؛ مدرن، سنتي، 

محلي و مولكولي كه ه��ر چهار مورد را دنب��ال مي كنم. 
آشپزي مولكولي خوشمزه است اما سال هاست در فرانسه 
مرس��وم نيس��ت، در حالي  كه در ايران دو سال است اين 
شيوه پخت گرانقيمت رواج پيدا كرده و براي افراد خيلي 
ثروتمند است؛ هرچند تخصص من غذاهاي مولكولي است 
اما بيشتر غذاهاي محلي و سنتي را دوست دارم. هر نقطه 
غذاي شاخص محلي براي خود دارد. در فرانسه هم مانند 

ايران هر منطقه غذاي محلي خودش را دارد. 
چه ارتباطي بين غذا و فرهنگ وجود دارد؟

پشت هر غذاي محلي و س��نتي يك عقبه بلند فرهنگي 
وجود دارد؛ يك داس��تان و هويتي كه آن غذا را بيش��تر 
در منطقه معرفي مي كند. كش��ورهاي مختلف، فرهنگ 
غذايي متفاوتي دارند. هركدام بر اساس فرهنگ خودشان 
غذا تهيه مي كنند و اين اهميت دادن به غذاهاي سنتي و 
محلي يكي از عوامل مهم هويتي است. نكته مهم اين است 
كه بر اثر مهاجرت هايي كه صورت گرفته غذاها هم متنوع تر 
شده است. مثلًا عرب ها با خودشان غذاهايي را كه نشان از 
فرهنگ محلي خودشان است به اروپا آورده اند يا كشورهاي 
ديگر. همين جابه جايي انسان ها در تبادل فرهنگي مؤثر 

است كه باعث شباهت برخي غذاها هم بوده است. 
مواردي از اين شباهت غذاها را بيان مي كنيد؟

تقريباً در برخي غذاها شباهت وجود دارد. در فرانسه غذايي 
به نام كسيله داريم كه شبيه آبگوش��ت ايراني هاست و با 
گوشت اردك، لوبيا و ادويجات پخته مي شود. مردم جنوب 
شرقي فرانسه آن را مي پزند. خيلي خوشمزه است. بعضي 
از غذاهاي ايران��ي خيلي به فرهنگ غذاي��ي مديترانه اي 
نزديك است. در آش��پزي ايراني دقيقاً همان سبزيجات 
آشپزي مديترانه اي استفاده مي شود. شبيه سالاد شيرازي 
در فرانس��ه هم داريم كه با گوجه، پياز، فلفل خرد شده به 
همراه جعفري يا ريحان است. در ايتاليا، اسپانيا، مراكش و 
ليبي هم سالاد سبزيجات دارند. دركل بيشتر كشورهايي 
كه آفتاب خيز هستند سالادي شبيه سالاد شيرازي ايراني 
دارند. من ميرزاقاسمي خيلي دوست دارم؛ چون يك غذاي 
اسپانيايي هم هست كه دستورش خيلي به ميرزاقاسمي 

شبيه است، اما مزه اش كاملًا فرق مي كند. در مجارستان 
هم كوفته هايي شبيه كوفته تبريزي مي پزند. 

در اسلام خوردن گوشت خوك و الکل ممنوع 
است شما به عنوان يك آشپز مسلمان چطور با 

اين مسئله كنار آمديد؟
اتفاقاً در غذاهاي فرانسوي گوشت خوك و مشروب خيلي 
استفاده مي شود و طرفدار زيادي دارد چون مزه غذا را تغيير 
مي دهد. بعد از مسلمان شدن فهميدم كه در اسلام اين دو 
ممنوعيت دارد و براي سلامتي مضر هستند؛ البته قبل از 
آن هم چون عمل قلب باز داشتم دكتر من را منع كرده بود 
و اين دستور اسلام برايم جالب بود و فهميدم چقدر خدا 

مهربان است كه اينقدر به سلامتي انسان توجه دارد. 
چه چيز اسلام براي شما جالب بود؟

نگاه برادري و ديگران را به خود ترجيح دادن را در اس��لام 
دوست دارم. مسلمانان بيشتر برنامه هاي خود را به صورت 
گروهي و جمعي انجام مي دهند و مانند برادر هم هستند. 
وقتي به هم نياز دارند كنار هم مي آيند. يكي از دلايلي كه 
باعث ش��د به ارتش بروم همين خدمت به ديگران بود كه 
بعد از مسلمان شدن فهميدم اسلام هم همينگونه است؛ 

در حالي كه فرهنگ اروپايي فردگراست. 
بعد از تش�رف به اس�لام برخورد ديگران در 

فرانسه با شما چطور بود؟
برايش��ان فرقي ندارد كه چطور زندگي مي كنم. در اروپا 
هركس به دنبال زندگي خودش اس��ت و كاري به كسي 
ندارد؛ البته امروز در فرانسه خيلي ها فارغ از سني يا شيعه 

بودن مسلمان شده اند. 
ضعف شناخت كافي از اسلام اين خطر را ايجاد 
نمي كند تا گرفتار دام وهابيون و داعش به نام 

اسلام شوند؟
به نظرم همين كه در قدم اول اسلام را پذيرفتند خوب است 
بعد از آن بايد مطالعه كنند تا شناختشان بيشتر شود. الان از 
مشاغل و جايگاه هاي مختلف اعم از دكتر، معلم، كارگر و... 
به اسلام روي آورده اند. البته كمي اطلاعات مديريت شده 
براي ورود به اسلام لازم است تا آگاهي از آن داشته باشند. 
مثل شرايط كنوني فرانسه كه ناشي از آگاهي عمومي است 
و باعث شده درباره وضعيتي كه دارند معترض شوند و كنار 
هم به خيابان ها بريزند. بايد جامعه هميشه براي ورود به 
هركاري به اندازه كافي آگاهي مديريت شده داشته باشد. 

با مسلمانان هم در ارتباط هستيد؟
كم و بيش در فرانس��ه و لوكزامبورگ و ايتاليا با برخي از 
مسلمانان در ارتباط هستم. در ايران هم از طريق برنامه و 

مسابقات آشپزي با عده اي آشنا شدم. 
ايراني�ان بيش�تر چ�ه س�ؤالاتي از ش�ما 

مي پرسند؟
اغلب دانشجويان از من كار مي خواهند. مي پرسند مي شود 
براي ما در هتل يا رستوراني كار پيدا كنيد. متأسفانه اين در 
حالي است كه يك آشپز فقط يك ميليون حقوق دريافت 

مي كند كه بسيار كم است.
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ن�گاه ب�رادري و ديگ�ران را ب�ه خود 
ترجيح دادن را در اسلام دوست دارم. 
مسلمانان بيشتر برنامه هاي خود را به 
صورت گروهي و جمعي انجام مي دهند 
و مانند برادر هم هس�تند. وقتي به هم 
نياز دارند كن�ار هم مي آين�د. يکي از 
دلايل�ي كه باعث ش�د به ارت�ش بروم 

همين خدمت به ديگران بود

پ�روژه اي كه در اي�ران و در س�وريه 
به صورت م�وازي دارد اتفاق مي افتد 
براي م�ا اهمي�ت داش�ت. روزي در 
س�وريه و امروز ت�لاش مي كنند اين 
پروژه را در ايران پي�اده كنند. پروژه 
ايجاد اختلافات داخلي و گسست هاي 
اجتماعي و به خاطر اين دو وجه اسم 

مستند تهران-دمشق نام گرفت

 هركس ايران برايش مهم است 
مخاطب »تهران– دمشق« است

در گفت وگوي »جوان« با كارگردان مستند تحسين شده تهران- دمشق مطرح شد

گفت وگوي »جوان«  با سرآشپز رهيافته فرانسوي

 هر غذاي محلي و سنتي 
يك عقبه بلند فرهنگي دارد

نگاه برادري و ديگران را به خود ترجيح دادن را در اسلام 
دوست دارم. مسلمانان بيشتر برنامه هاي خود را به صورت 
گروهي و جمعي انجام مي دهند و مانند برادر هم هستند. 
وقتي به هم نياز دارند كنار هم مي آيند. يکي از دلايلي كه 

باعث شد به ارتش بروم همين خدمت به ديگران بود

  معصومه طاهری
فرانسوا حسين سرآشپز تازه مسلمان فرانسوي است كه همه او را با برنامه »دستپخت« 
مي شناسند. هفت سال پيش به ايران آمد و شش سال قبل بعد از ازدواج با بانويي ايراني رسماً 
مسلمان و شيعه شد. در حال حاضر نيز در هتل ها و رستوران هاي شناخته شده ايراني فعاليت 
مي كند. فارسي را درست نمي تواند صحبت كند براي همين به فرانسه با او گپ وگفت داشتيم. 

–

www.abfamarkazi.ir
 http://iets.mporg.ir

 


